
PROTOKÓŁ NR LIV/10

Z LIV SESJI 

RADY MIEJSKIEJ W KOWARACH,

która odbyła si  30 marca 2010 rokuę

w sali konferencyjnej Urz du Miejskiego w Kowarach.ę

           Przewodnicz cy Rady Miejskiej, Tadeusz Cwynar o godzinie 16:15 otworzył LIV Sesj .ą ę  

W posiedzeniu uczestniczyło 14 Radnych (nieobecny: p. Bierowski - zał cznik nr 1), co wobecą  

ustawowego składu Rady, wynosz cego 15 osób, stanowi quorum.ą

  P. Mazurak – powołuj c si  na art. 21 ustawy o samorz dzie gminnym oraz paragraf 37 punktą ę ą  

2 Statutu Miasta – zaproponował zmian  porz dku obrad poprzez wprowadzenie projektówę ą  

uchwał  maj cych  zwi zek  z  ustaleniem  stawek  za  wod  i  cieki:  w  sprawie  odmowyą ą ę ś  

zatwierdzenia taryf  za zbiorowe odprowadzania cieków i  zaopatrzenie w wod  na terenieś ę  

Miasta  Kowary  oraz  Wieloletniego  Planu  Rozwoju  i  Modernizacji  Urz dze  Wodno-ą ń

Kanalizacyjnych.

Radny nadmienił, i  drugi projekt uprzednio nie został przyj ty z powodu braku podpisu orazż ę  

opisu dokumentu. Ponadto – zdaniem p. Mazuraka – Radni nie mieli mo liwo ci dokładnegoż ś  

zapoznania si  z z materiałami. Radny dodał, e zatwierdzenie taryf ma przeło enie w Planie,ę ż ż  

tote  trzeba go uchwalić, a nast pnie podj ć dalsze czynno ci. ż ę ą ś

Nawi zuj c do projektu o odmowie zatwierdzenia taryf, p. Mazurak stwierdził, i  powinna byćą ą ż  

alternatywna uchwała do tej o zatwierdzeniu, gdy  przy jej odrzuceniu, taryfy i tak wejd  wż ą  

ycie.ż

 Przewodnicz cy  wyja nił,  e  wpłyn ł  projekt  Burmistrza  dotycz cy  zatwierdzenia,  gdybyą ś ż ą ą  

grupa Radnych zło yła projekt o odmowie – znalazłby si  w porz dku obrad. ż ę ą

Nast pnie Przewodnicz cy – cytuj c zapis art. 24 punkt 5 ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu wę ą ą  

wod  i zbiorowym odprowadzaniu cieków – poprosił p. Mazuraka o wskazanie niezgodno cię ś ś  

taryf z przepisami.

P.  Mazurak  odparł,  i  na  podstawie  art.  21  1a  rada  gminy  mo e  wprowadzić  zmian  wż ż ę  

porz dku obrad bezwzgl dn  wi kszo ci  głosów w ka dym czasie  Sesji,  o  czym mówi  teą ę ą ę ś ą ż ż 

paragraf 37 punkt 2 Statutu. Radny stwierdził, e poprzednio argumentem do odmowy stawekż  

był brak Wieloletniego Planu Rozwoju. Uchwał  przekazano do Wojewody, który poprosił  oę  

nadesłanie dokumentów, co zrobiono i została uznana za prawidłow , tote  uzasadnienie p.ą ż  

Mazuraka równie  dotyczy braku Planu.ż

  Przewodnicz cy zapytał, czy mo na rozpatrywać projekt w sprawie zatwierdzenia taryf orazą ż  

dopłat bez Wieloletniego Planu Rozwoju.

  P. Gac, Radca Prawny, oznajmiła, i  Plan jest doł czany do wniosku taryfowego i to Burmistrzż ą  

stwierdza, czy jest prawidłowy. Z kolei odmowa jest mo liwa tylko w przypadku niezgodno ciż ś  

taryfy z przepisami.

  P. Mazurak zaznaczył, e Plan został zdj ty z porz dku obrad poprzedniej Sesji.ż ę ą
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  P. Klepacz chciała wiedzieć, czy Plan, którego Rada nie zatwierdziła, mo e stanowić zał cznikż ą  

do wniosku taryfowego, skoro na stronie 10 i 12 Spółka wskazuje, i  Wieloletni Plan Rozwojuż  

stanowi uzasadnienie dla planowanych taryf.

 P.  Gac powtórzyła,  e  Plan jest  doł czony  do wniosku,  nie  musi  za  być zał cznikiem doż ą ś ą  

uchwały.

  P. Klepacz powtórzyła swoje pytanie.

  P. Gac poprosiła o przerw  w obradach.ę

16:22-16:25 – przerwa.

  P. Gac wyja niła, i  w przypadku niepodj cia uchwały odno nie Planu, stanowi on podstawś ż ę ś ę 

do okre lenia i jednorazowego zatwierdzenia taryfy.ś

  Przewodnicz cy przypomniał, e projekt w tej sprawie uj to w porz dku obrad poprzednieją ż ę ą  

Sesji, lecz – na wniosek Radnego – został wykre lony.ś

  P. Gac stwierdziła, i  Plan musi zostać rozpatrzony albo w formie uchwały zatwierdzaj cej,ż ą  

albo odrzucaj cej. W przypadku uchwały odmawiaj cej, jednorazowo mo na zatwierdzić taryfy.ą ą ż

16:27-16:44 – przerwa.

  P. Kubacki, Radca Prawny, zaznaczył, e wniosek p. Mazuraka o odmowie zatwierdzenia taryfż  

wyklucza si  z punktami b i c porz dku obrad, czyli zatwierdzeniem taryf i dopłatami do nich,ę ą  

tote  trzeba okre lić, w którym miejscu porz dku maj  si  znale ć zgłoszone projekty. Radcaż ś ą ą ę ź  

Prawny poinformował, i  jest mo liwe przedło enie pod obrady Planu, lecz nie mo na mówić oż ż ż ż  

odrzuceniu go z zało enia – mo na go natomiast nie przegłosować.ż ż

Natomiast  w  przypadku  odmowy  zatwierdzenia  taryf,  niezb dne  jest  obiektywne  orazę  

racjonalne  uzasadnienie  przyczyny  oraz  wskazanie  naruszonych  przepisów.  Je li  nie,ś  

Wojewoda mo e stwierdzić niewa no ć uchwały, a to spowoduje wej cie w ycie taryf. ż ż ś ś ż

Radca Prawny skonstatował, e – jego zdaniem – na pewno nale y głosować nad Planem, gdyż ż ż 

od niego zale y, co dalej – odmowa czy zatwierdzenie taryf. ż

Radca Prawny zaznaczył, i  teraz zmiana porz dku obrad nast pi zwykł  wi kszo ci  głosów, aż ą ą ą ę ś ą  

potem – bezwzgl dn , czyli przy 15 Radnych, 8 musi być „za”.ę ą

Ponadto Radca Prawny oznajmił,  e przyj cie Planu spowoduje konieczno ć głosowania nadż ę ś  

zatwierdzeniem taryf, ustawodawca nie dał bowiem mo liwo ci odmowy z powodu tego, i  sż ś ż ą 

za  wysokie,  a  jedynie  wtedy,  gdyby  przygotowano  je  niezgodnie  z  przepisami.  Burmistrz 

wykluczył to w trakcie weryfikacji, a je li kto  ma odmienne zdanie, musi to uzasadnić.ś ś

   P. Mazurak poinformował, e wycofuje swój wniosek w sprawie Wieloletniego Planu.ż

  Radca Prawny poprosił o wskazanie, w którym miejscu porz dku obrad Radny chciałby uj ćą ą  

wniosek zwi zany z odmow  zatwierdzenia taryf.ą ą

  P. Mazurak odparł, i  w punkcie 6 podpunkt b.ż

 P.  Dziedzic,  Prezes Karkonoskiego Systemu Wodoci gów i  Kanalizacji,  przypomniał,  e  naą ż  
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poprzedniej Sesji  powiadomił Radnych o aktualnej sytuacji  Spółki, podkre laj c,  i  w ci guś ą ż ą  

dwóch  tygodni  od  obj cia  przez  niego  funkcji  opracowane  zostały  nowe  taryfy  oraz  Planę  

Rozwoju, po to, by nie pogł biać kryzysu finansowego Spółki.  ę

Prezes KSWiK zaznaczył, e taryfa w Kowarach była bardzo dokładnie weryfikowana zarównoż  

przez  Burmistrza,  jak  i  Inspektora,  który  został  wysłany  na  prawie  miesi czn  kontrolę ą ę 

wszystkich  dokumentów  ródłowych  zwi zanych  z  opracowaniem  taryf.  W  tej  sprawieź ą  

pozytywn  opini  wydał  równie  rzeczoznawca  w  zakresie  wodoci gów  i  kanalizacji,  coą ę ż ą  

wskazuje na ich poprawno ć pod wzgl dem przepisów. ś ę

Prezes KSWiK dodał, i  Plan opracowany został zgodnie z ustaw  oraz studium uwarunkowa  iż ą ń  

planem zagospodarowania przestrzennego.

Nast pnie Prezes KSWiK skwitował, e konsekwencje odrzucenia Planu oraz taryf s  Radnymę ż ą  

znane, gdy  informował o sytuacji Spółki, jaka nast piła po odrzuceniu poprzednich taryf orazż ą  

co b dzie w przypadku nieprzyj cia obecnie planowanych.ę ę

Prezes  KSWiK  poprosił,  by  –  znaj c  przedstawione  realia  –  Rada  rzetelnie  zweryfikowałaą  

taryfy, które od 1 maja powinny wej ć w ycie; powtarzaj c, i  u adnego ze Wspólników taryfaś ż ą ż ż  

nie była tak szczegółowo weryfikowana, jak w Kowarach.

  Burmistrz przypomniał, e p. Klimowicz od 1 marca zajmował si  wnikliwym badaniem iż ę  

kontrol  dokumentów,  a  głównym elementem wpływaj cym na  wysoko ć  cen  cieków jestą ą ś ś  

oddana inwestycja. Burmistrz wyja nił, jak wpłynie odło enie w czasie przyj cia taryf na ichś ż ę  

wysoko ć  w  przyszło ci,  w  kontek cie  konieczno ci  uiszczania  przez  Spółk  podatkuś ś ś ś ę  

zwi zanego z oddaniem inwestycji.ą

Burmistrz przypomniał, i  podczas spotkania z Radnymi zaproponował wprowadzenie dopłatyż  

do taryf w wysoko ci 7 zł, gdy  uznał, e na Gminie powinien spoczywać najwi kszy ci arś ż ż ę ęż  

inwestycji.

Burmistrz powtórzył, e niewprowadzenie taryf spowoduje podwy szenie tych, które pojawiż ż ą 

si  pó niej, gdy  naliczony zostanie wi kszy podatek od nieruchomo ci. Ponadto przyczyni się ź ż ę ś ę 

to do obni enia kondycji Spółki mi dzygminnej. ż ę

Podsumowuj c  Burmistrz,  skonstatował,  i  ka de  opó nienie  wprowadzenia  tego  wnioskuą ż ż ź  

taryfowego odbije si  niekorzystnie na finansach zarówno mieszka ców, jak i Spółki.ę ń

  P. Mazurak zwrócił uwag  na fakt, e w poprzednim wniosku zaproponowano kwot  24 zł,ę ż ę  

któr  w tak krótkim czasie udało si  obni yć, co – zdaniem Radnego – budzi w tpliwo ci.ą ę ż ą ś

  Burmistrz  oraz  p.  Klimowicz,  Inspektor  ds.  kontroli  finansowej,  wyja nili,  czym było  toś  

spowodowane. 

17:08-17:24 – przerwa.

Przewodnicz cy poddał pod głosowanie wniosek p. Mazuraka o uj cie w punkcie 6bą ę  

porz dku  obrad  projektu  uchwały  w  sprawie  odmowy zatwierdzenia  taryf  ą dla  zbiorowego 

zaopatrzenia w wod  i zbiorowego odprowadzania cieków na terenie Gminy Kowary. ę ś Wzi ło wę  

nim udział 14 Radnych (nieobecny: p. Bierowski) – wniosek został przyj ty 9 głosami „za”,ę  
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przy 2 „przeciw” oraz 3 „wstrzymuj cych si ”.ą ę

  P.  Pohoska  zło yła  wniosek  o  zmian  porz dku  obrad  poprzez  uj cie  w  punkcie  6aż ę ą ę  

Wieloletniego  Planu  Rozwoju  i  Modernizacji  Urz dze  Wodoci gowych,  i  Urz dzeą ń ą ą ń 

Kanalizacyjnych na lata 2010-2013 dla Spółki Karkonoski System Wodoci gów i Kanalizacjią  

Sp. z o. o., argumentuj c, i  skoro Rada ma go uchwalić, nale y uporz dkować pewne sprawy.ą ż ż ą

Przewodnicz cy poddał pod głosowanie ów wniosek. Wzi ło w nim udział 14 Radnychą ę  

(nieobecny: p. Bierowski) – 4 było „za”, 10 „przeciw”. Wniosek został odrzucony.

  Nast pnie  Przewodnicz cy  odczytał  porz dek  obrad  (zał cznik  nr  3)  -  uwzgl dniaj cyę ą ą ą ę ą  

wprowadzon  zmian  - który przedstawiał si , jak poni ej.ą ę ę ż

1. Otwarcie Sesji.

2. Przyj cie porz dku obrad.ę ą

3. Sprawozdanie z prac mi dzy sesjami:ę

- Burmistrza,

- Przewodnicz cego Rady Miejskiej,ą

- Wiceprzewodnicz cego Rady Miejskiej,ą

- Przewodnicz cych Komisji,ą

- Przedstawiciela Gminy Kowary w ZGK,

- Przedstawiciela Gminy Kowary w Euroregionie Nysa.

4. Pytania i interpelacje.

5. Sprawozdanie Komendanta Komisariatu Policji  w Kowarach z działalno ci Komisariatu wś  

2009 roku.

6. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawach:

a)zmiany uchwały Nr XLIV/238/06 Rady Miejskiej w Kowarach z dnia 27 marca 2006 r. w 

sprawie  zasad  gospodarowania  nieruchomo ciami  wchodz cymi  w  skład  gminnego  zasobuś ą  

nieruchomo ci Miasta Kowary;ś

b)odmowy  zatwierdzenia  taryf dla  zbiorowego  zaopatrzenia  w  wod  i  zbiorowegoę  

odprowadzania cieków na terenie Gminy Kowary;ś

c)zatwierdzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wod  i zbiorowe odprowadzanie cieków naę ś  

terenie Miasta Kowary;

d)dopłat  do taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wod  i  zbiorowe odprowadzanie cieków naę ś  

terenie Miasta Kowary;

e)zmiany uchwały bud etowej Miasta Kowary na rok 2010.ż

7.  Sprawy ró ne.ż

 P.  Tyrawa  poprosił  o  opini  prawn ,  co  w  sytuacji,  gdy  przed  zatwierdzeniem  taryfę ą  

wprowadzona została uchwała o odmowie.

 Radca  Prawny  odparł,  e  s  to  sprzeczne  wnioski,  tote  gdy  pierwszy  z  nich  zostanież ą ż  

przegłosowany, logika nakazuje zdj cie z porz dku obrad dawnego punkt b i c.ę ą

  P. Tyrawa chciał wiedzieć, czy jest to mo liwe, po zatwierdzeniu porz dku obrad.ż ą
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 Radca  Prawny  stwierdził,  i  tak,  lecz  podczas  trwania  Sesji  nast pi  to  bezwzgl dnż ą ę ą 

wi kszo ci  ustawowego składu Rady, czyli zawsze musi to być 8 głosów „za”, niezale nie odę ś ą ż  

tego, ile osób głosuje.

Przewodnicz cyą  poddał  pod  głosowanie  porz dek  obrad.  Wzi ło  w  nim  udział  14ą ę  

Radnych (nieobecny; p. Bierowski) - przyj ty został 12 głosami „za”, przy 2 „wstrzymuj cychę ą  

si ”.ę

Ad. 3 Burmistrza (zał cznik nr 4)ą

 Burmistrz udzielał odpowiedzi na pytania Radnych. 

Przewodnicz cy  ą odczytał  swoje  sprawozdanie  (zał cznik  nr  5),  nast pnie  zrobił  toą ę  

Wiceprzewodnicz cyą  (zał cznik nr 6).ą

Komisji O wiaty i Kulturyś

  P. Klepacz przedstawiła cel spotkania z 15 marca.

Komisji Rewizyjnej

  P. Ujma poinformowała o zagadnieniach poruszonych podczas posiedzenia, które odbyło się 

29 marca.

Komisji Bud etu, Planowania i Finansówż

 P. Pohoska odczytała porz dek obrad oraz fragmenty protokołu z 29 marca (zał cznik nr 7).ą ą

Komisji Sportu, Turystyki i Współpracy z Zagranicą

  P. Kosowski oznajmił, e 12 marca nie uzyskano quorum.ż

Komisji Gospodarki Komunalnej

  P. Kołodziej odczytał porz dek obrad oraz wnioski z 24 marca (zał cznik nr 8).ą ą

Przedstawiciela Gminy Kowary w ZGK

 P. Pohoska powiadomiła, i  nie zwołano posiedzenia.ż

Przedstawiciela Gminy Kowary w Euroregionie Nysa

  Burmistrz stwierdził, e nie odbyło si  adne spotkanie.ż ę ż  

Ad. 4 P. Ujma przekazała Burmistrzowi interpelacj  w sprawie artykułu, który ukazałę  

si  w „Nowinach Jeleniogórskich” w zwi zku z zagrodzon  drog  gminn  (zał cznik nr 9).ę ą ą ą ą ą

 P.  Tyrawa  ponownie  podj ł  temat  wniosku  mieszka ców  o  ustawienie  dwóch  znakówą ń  

drogowych przy ul. Rzemie lniczej.ś

  Burmistrz poinformował, i  niezb dny jest do tego projekt zmiany organizacji ruchu.ż ę
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  Nast pnie p. Tyrawa – nawi zuj c do ustawy o dost pie do informacji publicznej – skwitował,ę ą ą ę  

e w Biuletynie Informacji Publicznej powinien si  pojawić protokół albo -  niezwłocznie poż ę  

Sesji - plik mp3.

  Burmistrz odparł, e wyja ni to.ż ś

  P. Tyrawa powtórzył, i  była umowa pomi dzy Radnymi, e plik mp3 pojawi si  niezwłocznież ę ż ę  

po zako czeniu Sesji. ń

Ad.  5  P.  Chmiel,  Komendant  Komisariatu  Policji  w  Kowarach,  omówił  zło oneż  

sprawozdanie (zał cznik nr 10) – Radni zgłaszali swoje uwagi do pracy Policji.ą

Ad. 6 a)Zmiany uchwały Nr XLIV/238/06 Rady Miejskiej w Kowarach z dnia 27 marca 

2006 r. w sprawie zasad gospodarowania nieruchomo ciami wchodz cymi w skład gminnegoś ą  

zasobu nieruchomo ci Miasta Kowary.ś

   Burmistrz omówił zało enia niniejszego projektu.ż

 P.  Kołodziej  zapewnił,  i  został  pozytywnie  zaopiniowany  przez  Komisj  Gospodarkiż ę  

Komunalnej.

Przewodnicz cy  poddał  go  pod  głosowanie.  Wzi ło  w  nim  udział  14  Radnychą ę  

(nieobecny: p. Bierowski). Uchwała nr LIV/279/10 przyj ta została 13 głosami „za”, przy 1ę  

„wstrzymuj cym si ”.ą ę

 Przewodnicz cy  ogłosił  przerw  w  obradach  w  celu  przygotowania  projektu  uchwałyą ę  

dotycz cego odmowy zatwierdzenia taryf za zaopatrzenie w wod  i odprowadzanie cieków.ą ę ś

18:18-18:52 – przerwa.

b)Odmowy  zatwierdzenia  taryf  dla  zbiorowego  zaopatrzenia  w  wod  i  zbiorowegoę  

odprowadzania cieków na terenie Gminy Kowary.ś  

 Prezes  KSWiK  –  poinformowawszy  o  przyj ciu  Planu  oraz  taryf  przez  Rad  Gminyę ę  

Mysłakowice – oznajmił, e uruchomiony został w Spółce program oszcz dno ciowy, w wynikuż ę ś  

którego osi gni to 150-200 tys. zł, a w ci gu roku planuje si  wypracowanie 700-800 tys. zł.ą ę ą ę  

Prezes KSWiK wyja nił, na czym polega ów program, wskazuj c nast pnie czynniki wpływaj ceś ą ę ą  

na  wzrost  taryfy;  zaznaczaj c,  i  problem  ten  b dzie  musiał  być  rozwi zany,  gdy  takieą ż ę ą ż  

zaci gni to zobowi zania.ą ę ą

Prezes KSWiK podkre lił, e wa ne, by jak najwi cej odbiorców podł czać do Systemu.ś ż ż ę ą

 Burmistrz powtórzył, i  opó nienie we wprowadzeniu taryf doprowadzi do ich wzrostu, st dż ź ą  

apel, by nie działać na szkod  Gminy oraz mieszka ców. Burmistrz zapewnił jednocze nie, eę ń ś ż  

skonstruowano bud et, który zagwarantuje dopłaty w wysoko ci 7 zł.ż ś

 Natomiast  Prezes KSWiK dodał,  i  wygospodarowano 216 tys.  euro w celu zrealizowaniaż  

niektórych odcinków kanalizacji, by wspomóc osoby chc ce si  przył czyć.ą ę ą

  Burmistrz dopowiedział, e chodzi o ul. Kowalsk  oraz Wiejsk .  ż ą ą

Przewodnicz cy  poddał  pod  głosowanie  niniejszy  projekt.  Wzi ło  w  nim  udział  14ą ę  
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Radnych (nieobecny: p. Bierowski). Uchwała nr LIV/280/10 przyj ta została 9 głosami „za”,ę  

przy 4 „przeciw” oraz 1 „wstrzymuj cym si ”.ą ę

  Przewodnicz cy zło ył wniosek o zmian  porz dku obrad – wykre lenie projektów uchwał wą ż ę ą ś  

sprawach: zatwierdzenia taryf za zbiorowe doprowadzanie wody i zbiorowe odprowadzanie 

cieków oraz dopłat do nich, i przesuni cie projektu w sprawie zmiany uchwały bud etowej doś ę ż  

podpunktu c.

W głosowaniu udział wzi ło 14 Radnych (nieobecny: p. Bierowski) – wniosek przyj tyę ę  

został 13 głosami „za”, przy 1 „wstrzymuj cym si ”.ą ę

c)Zmiany uchwały bud etowej miasta na rok 2010.ż

  Skarbnik Miasta omówiła wprowadzone zmiany.

19:10 – p. Kołodziej opu cił sal  konferencyjn .ś ę ą

 P.  Pohoska  poinformowała  o  pozytywnym zaopiniowaniu  projektu  przez  Komisj  Bud etu,ę ż  

Planowania i Finansów.

Przewodnicz cy poddał go pod głosowanie. Wzi ło w nim udział 12 Radnych (nieobecni:ą ę  

p. Bierowski, p. Kołodziej, p. Kosowski). Uchwała nr LIV/281/10 przyj ta została 11 głosamię  

„za”, przy 1 „wstrzymuj cym si ”.ą ę

Ad. 7 Przewodnicz cy oznajmił, e w Biurze Rady Miejskiej znajduj  si : projekt EPARą ż ą ę  

oraz prezentacja Programu Rewitalizacji Miasta Kowary.

  Burmistrz wyja nił przyczyny niezamieszczenia w BIP nagrania z ostatniej Sesji.ś

 P.  Tyrawa  zaznaczył,  i  jako  Radny  powinien  mieć  mo liwo ć  skorzystania  z  materiałówż ż ś  

dotycz cych Sesji. ą

Nast pnie - jako e nie było wi cej spraw wymagaj cych omówienia – Przewodnicz cy oę ż ę ą ą  

19:19 zamkn ł LIV Sesj  Rady Miejskiej w Kowarach. ą ę

Protokół sporz dziła:                                                              Przewodnicz cyą ą

Sylwia W troba                                                             Rady Miejskiej w Kowarach    ą
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